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نظرها و خبرها
V I E W S

A N D
N E W S

 ان اف تــی مفهــوم جدیــدی در دنیــای 
بــا  آن  درک  کــه  اســت  فنــاوری 
امــروز  تــا  کــه  دنیایــی  چهارچوب هــای 
می شــناختیم، ممکــن نیســت؛ خریدوفروش 
چیزی که در دنیای واقعی قابل لمس نیست و 
نماینده و توکن دیجیتالی چیزی دیگر است که 
ممکن است یک اثر هنری باشد یا یک توییت 
یا بلیــت. بــرای برخــی درک ارزش رمزارزها هم 
ســخت اســت، با اینکه رمزارزها 
همیــن حــالا هــم کاربردهایــی 
دارند، چه برســد بــه ان اف تی که 
هنــوز چنــدان کاربردهایــش را 

لمس نکرده ایم.

پیش از این برای نسل ما 
درک فناوری هــای جدید، 
یاد گرفتن و بــه کار بــردن ابزارهای 
جدیــد در زندگــی و کار چنــدان 
سخت و پیچیده نبود. حتی آن قدر به وجود این 
ابزارها عادت کرده ایم که زندگی بدون آنها برایمان 
قابل تصور نیســت. اتفاقــی که برای بســیاری از 
افراد نسل پیش از ما افتاد، این بود که نتوانستند 
با این ابزارها ارتباط درستی برقرار کنند و بسیاری 
از آنها از فناوری و ابزارهای جدید عقب ماندند. 
حالا به نظرم ممکن اســت همین اتفــاق برای ما 
نســل میلنیال بیفتــد. امــروز مفاهیــم جدیدی 
مانند ان اف تی و متاورس می توانند آغازگر دورانی 
از زندگی ما باشند تا ارتباط با ابزارها سخت تر از 

ابزارهای پیشین شوند. 

بــدون تعــارف بــرای مــن درک اهمیــت 
ان اف تی ســخت است. بیشــتر به نظرم 
می آید ان اف تی بیش از آنکه موضوعی جدی باشد، 
یک سرگرمی برای اهالی فناوری و هنر است. نگران 
ایــن هســتم، در حالــی کــه برخــی در ایــن زمینــه 
کسب وکارهایی راه انداخته اند، نسل من حیرت زده 
در حال تماشای آن چیزی باشد که در دنیای وب۳ 
دارد اتفاق می افتد؛ مثل هر نــوآوری جدیدی آن را 
نادیده یــا در بهترین حالت به ســخره بگیرد، بعد 
چشم باز کنیم و ببینیم آنچه را که نادیده گرفته ایم، 
به موضوعی جــدی تبدیل شــده و درکش بیش از 

گذشته برایمان سخت شده است.

ان اف تی که شــبیه ســاختن چیــزی از 
هیچی است )تازه اگر خودش را چیزی 
بدانیم!( کم کم دارد از موضوعی برای سرگرمی 
خــارج شــده و بــه ابــزاری جــدی، خصوصــاً در 
دنیای هنــر تبدیل می شــود و اگر دیــر بجنبیم 
ممکن است بلایی که بر سر نسل های گذشته 
ما آمد، بر ســر ما هم بیاید. به شــدت مشتاقم 
بیشتر درباره این دنیای جدید بدانم و می دانم 
که درک درســت این دنیا و درگیر شــدن در آن 
نیازمند تحول در چهارچوب های ذهنی ماست 
که اگر این تحول اتفاق نیفتــد، حتماً روزی که 
دور هم نیست، به متحجرانی تبدیل خواهیم 

شد که ستایشگر دنیای کهنه خواهیم بود.

INTROسرآغاز

درک دنیای جدید نیازمند تحول در چهارچوب ذهنی ماست

چرا نباید چیزی را که از درک آن
 عاجزیم نفی کنیم!

معاون اجتماعی فرهنگی پلیس فتا هشدار داد:

ترفند کلاهبرداران برای پول شویی رمزارزی از طریق دیوار
معــاون اجتماعــی فرهنگــی پلیــس فتــا فراجــا گفــت: 
»اخیــراً پرونده هــای کلاهبــرداری و پول شــویی از طریــق 
سایت دیوار با ترفند تبدیل وجه ســرقتی به رمزارز رواج 
زیــادی پیدا کــرده اســت.« ســرهنگ رامیــن پاشــایی به 
تشــریح کلاهبرداری و پول شویی افراد ســودجو با شگرد 
سپرده گذاری رمزارز و دریافت سود روزانه پرداخت و در 

این خصوص به شهروندان هشدار داد.
وی گفت: »کلاهبرداران با ترفند درآمد هفتگی در منزل 
با آمــوزش رمــزارز و بــه بهانــه داشــتن درآمــد دو میلیون 
تومانی، دام خود را در اپلیکیشن دیوار و سایر شبکه های 
اجتماعــی پهــن کــرده و افراد ناآشــنا، بــا برقــراری ارتباط 
با این افــراد نهایتــاً به شــبکه اجتماعــی تلگــرام هدایت 

می شوند.«
ســرهنگ پاشــایی افزود: »کلاهبرداران در ادامه شــگرد 
فریبکارانــه خود بــه افــراد پیشــنهاد می دهند بــا نصب 
اپلیکیشن برخی صرافی های دیجیتال مرتبط با رمزارزها 
و... به افتتاح یک حساب بانکی اقدام کنند و در نهایت 
عکس کارت بانکی و شــماره تماس خودشــان را از طریق 

تلگرام ارسال کنند.«
معــاون اجتماعــی فرهنگــی پلیس فتــا فراجــا همچنین 
عنوان کرد: »افراد کلاهبردار با سرقت موجودی حساب 
بانکی افراد، وجه را مستقیماً به حســاب قربانی واریز و 

بعد به فرد واسط قربانی اعلام می کنند بابت ارسال وجه 
مذکور اقدام به شارژ کیف پول دیجیتال خود کرده و با آن 
رمزارز خریداری کند و ســپس به آدرس کیف پولی که به 

وی اعلام می کنند، انتقال دهد.«
وی تصریــح کــرد: »از آنجایــی کــه آدرس های کیــف پول 
مقصــد در رمزارزهــا قابــل شناســایی نیســت، عمــلاً 
کلاهبرداران اقدام به پول شــویی کرده و تمام مســئولیت 
عواقب تعقیب قانونی از قبیل مسدودی حساب و... بر 
ضمه فرد قربانی اســت که حســاب خودش را در اختیار 
کلاهبــرداران قــرار داده و در ایــن شــگرد کلاهبــرداران از 

خودشان اثری باقی نمی گذارند.«
معاون اجتماعی فرهنگــی پلیس فتا فراجا خاطرنشــان 
کــرد: »هموطنــان و به خصوص کاربــران فضــای مجازی 
همــواره بایــد در برخورد بــا تلــه افــراد کلاهبردار و شــیاد 
هوشــیار باشــند و به هیچ عنوان شــماره حســاب بانکی 
یا کیف پــول الکترونیکی خــود را در اختیار دیگــران قرار 

ندهند.«
ســرهنگ پاشــایی گفــت: »شــهروندان می تواننــد در 
صورت مواجهه با هر گونه موارد مشکوک، موضوع را از 
طریق شماره ۰۹۶۳۸۰ مرکز فوریت های سایبری و سایت 
پلیس فتا به آدرس www.Cyberpolice.ir بخش ثبت 

گزارشات مردمی اطلاع دهند.«

رسانه اقتصاد نوآوری ایران
karangweekly.ir

مینا والی
 مدیرمسئول

@mina_vali
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حقوق
L A W

وقتی پسر 1۸ســاله »جیســون اوتول«، یک ســرمایه گذار 
ارزهای دیجیتال، به طور غیرمنتظره ای بر اثر سرطان خون 
حاد درگذشت، پدر سوگوارش تصور نمی کرد که مصیبت 
دیگری هم در انتظارش باشد. اوتول با گواهی فوت پسرش 
توانست موجودی حساب بانکی پســرش را بازیابی کند، 
اما بعد از یک ســال هنوز موفق به خارج کــردن دارایی های 

دیجیتال پسرش از صرافی کوین بیس نشده است.
کوین بیس یــا هــر صرافی بــزرگ ارزهــای دیجیتــال، اجازه 
افشــای اطلاعات حســاب را به ذی نفعــان نمی دهند. این 
امر خانواده هــای داغدار را مجبور می کند تــا برای دریافت 
دارایی هــای فرد متوفــی اســنادی را ارائــه یا حتــی از طریق 

دادگاه اقدام کنند.

 سیســتم مالی ســنتی و قوانین مربــوط به 
ذی نفعان

ســرمایه گذاران در کارگزاری هــای ســنتی مجازنــد و حتــی 
در برخی مــوارد مجبورند یــک ذی نفع را در حســاب خود 
فهرست کنند. در صورت فوت آن سرمایه گذار، اگر ذی نفع 
هویت خود و فوت صاحب حساب را اثبات کند، می تواند آن 
دارایی ها را به ارث ببرد. داشتن ذی نفع یعنی سرمایه گذاران 
مایل هســتند کــه دارایی هــای خــود را برای کســی بــه ارث 
بگذارنــد، به خصــوص اگــر وصیت نامه نداشــته باشــند. 
ســرمایه گذاران می تواننــد بــه ذی نفعــان اجــازه دهنــد که 
دارایی هایشان را بدون نیاز به گذراندن یک فرایند طولانی و 

پرهزینه دریافت کنند.
هر کــدام از صرافی هــای رمــزارز پروتکل هایی بــرای انتقال 
مالکیت دارایی های رمزنگاری شده پس از مرگ کاربر دارند 

که گاهــی ایــن پروتکل هــا تفاوت های جزئــی دارنــد. البته 
هیچ کدام به اندازه انتصاب ذی نفع کارآمد نیستند.

کراکن
در صرافی ارز دیجیتال کراکن، وراث باید درخواستی ارسال 
کنند و اســنادی را کــه صرافی تعیین می کنــد، ارائه دهند. 
کراکن از کاربران خود خواسته که شناسه حساب عمومی 
خود در کراکن را در وصیت نامه شان قید کنند تا این پروسه 

تسهیل شود.

 بایننس
بایننس نیز در این مورد فرایند مشابهی را تعریف کرده که 

برای هر پرونده به صورت جداگانه اعمال می شود.

کوین بیس
کوین بیس مدارک مورد نیاز را در وب سایت خود فهرست 
کــرده، اما بــرای انتقــال دارایی ها بــه وصیت نامه یا اســناد 
مربوطــه نیــاز دارد. یکــی از نماینــدگان این صرافــی اعلام 
کرده که کوین بیس برای انتقال مالکیت حساب، هزینه ای 

دریافت نمی کند.

اف تی ایکس
در صرافی اف تی ایکس، برای انتقال مالکیت حســاب، به 
حکم دادگاه در مورد تعیین مالکیت قانونی حساب کاربر 

متوفی نیاز است.
 »آلــن لانــگ«، مدیرعامــل وراثــت کریپتــو گــروه مالــی
 Sequel Finance می گویــد: »به عنــوان یــک کاربــر، اگــر 

بخواهم دارایی های رمزنگاری شده را از یک صرافی به ارث 
ببرم، اساساً باید از وکیلم بخواهم با تیم حقوقی آنها ارتباط 
برقرار کند که بعد از این مرحله همه چیز مبهم اســت. در 
واقع هیچ کــدام از صرافی هــا در این مورد روند مشــخصی 

ندارند.«

 صرافی هــا در عمل چه کارهایــی می توانند 
انجام دهند

برای افرادی مانند پسر جیســون اوتول که وصیت نامه ای 
نداشــت، ارث کریپتویــی او بــه صلاحدید دولــت از طریق 
فرایند وثیقه انجام می شــود که بر اســاس ایــن فرایند ارث 
معمــولاً به همســر یــا فرزنــدان فــرد می رســد. اینکــه چرا 
صرافی ها سیســتم ذی نفــع را تعریــف نکرده انــد، معلوم 
نیســت. »بریجــت کرافــورد«، اســتاد دانشــکده حقــوق 
»پیس« می گوید: »کریپتو قابلیت تطبیق با قانون و فرایند 
انتقال دارایی پس از مرگ را دارد و نمی توان مشــخصه ای 
در آن یافــت که با ایــن روند در تضــاد باشــد. همان طور که 
برای حســاب فیدلیتــی خــود، ذی نفع انتخــاب می کنیم، 
می توانیم برای حساب کریپتویی خود نیز ذی نفع داشته 
باشیم. این امر ممکن است، فقط تابه حال کسی برای آن 
تمهیدی نیندیشیده  اســت.« بر اساس نظرسنجی مرکز 
مطالعات پیو از افرادی که اغلب آنها کمتر از ۲۹ سال سن 
داشتند، توزیع دارایی ها پس از مرگ هنوز یک مفهوم در 
حال  توسعه برای معامله گران ارزهای دیجیتال است. این 
صنعت کمتر از 15 ســال قدمــت دارد، اما با افزایش ســن 
کریپتو و فعالان این حوزه بازار باید صرافی ها را برای افزودن 

سیستم ذی نفع تحت  فشار قرار دهد.

رمزارزهای مرحوم نصیب چه کسی می شود؟
موضوع ارث در رمزارزها و انتقال دارایی های دیجیتال پس از مرگ فرایند پیچیده ای 

است که به دغدغه ای برای صرافی های بزرگ تبدیل شده است

 چرا ترا شکست خورد؟

پایان سکوت کوان
 مدیرعامل شرکت ترافورم لبز، 
طــراح بلاکچیــن تــرا، اولیــن 
مصاحبــه خــود را بــا ســایت کوینیــج 
داشته و از شکست ترا گفته است. »دو 
کــوان«، بنیان گــذار شــرکت تــرا بعــد از 
شکســت یکــی از پروژه های بــزرگ این 
شــرکت در ماه می به کلی از مرکز توجه 
خارج شــده بود، امــا به تازگــی در اولین 
مصاحبه خود از شرایطی که پشت سر 

گذاشته، گفته است. 

 کوان با توجیه امیدی که پیش 
از ایــن داشــته، اتفــاق اخیــر را 
غیرمنطقی دانسته و گفته که موفقیت 
ترا تا مرز 1۰۰ میلیون دلار هم رفته بود. 
او تأکیــد کــرده کــه هیــچ گاه به ایــن فکر 
نکرده بوده که اگر ترا شکســت بخورد، 

چه اتفاقی برای او خواهد افتاد. 

 خالق ترا معتقد اســت که یک 
نفر با نفوذ به داخل ترافورم لبز، 
تــلاش کــرده از اطلاعــات مربــوط بــه 
آسیب پذیری هایی که پروتکل های این 
شرکت  دارد، سوءاستفاده کند. البته او 
بدون اشاره به نام فرد مورد نظر گفته که 
تنها خودش مســئول هر نقطه ضعفی 
در ایــن مجموعــه اســت. هرچنــد او 
نمی تواند حجم شکســت خــود را بیان 
کند، اما از عنوان »سقوط شدید« برای 
توصیــف آن اســتفاده کــرده اســت. او 
همچنین گفته که ترا یــک ترفند پانزی 
نبوده؛ کمااینکه اولین سرمایه گذاران در 
میان افرادی بودند که بیشترین آسیب 

را در سقوط ترا دیدند. 

 بــا ایــن حــال کــوان در کنــار 
اتهامات مختلفــی که احتمالاً 
با آن روبه روست، با اتهام همدستی در 
کلاهبرداری همراه شده است. او در این 
مصاحبه جدید گفته است: »در تلاش 
هســتیم حقیقــت را بیــان کنیــم. قــرار 
است صادق باشیم و با تمام عواقب آن 
روبه رو شــویم.« کوان که قبل از سقوط 
تــرا بــه ســنگاپور رفتــه بــود، نســبت به 
امنیت همســر و فرزندش ابــراز نگرانی 

کرده است. 

NEWSخبر
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تنظيم گری
R E G U L A T I O N

کســی نمی داند قانونــی کــه وزارت اقتصــاد در 
خصوص رمزارزها از آن صحبت می کند، چقدر 
منویات و مخالفت های بانک مرکزی در آن لحاظ شده 
است. همچنین کسی نمی داند که این قانون با تأکیدی 
کــه در صحبت هــای وزیــر آمــده، صرفاً بــرای اســتفاده 
رمزارزهــا در تجــارت خارجــی اســت و کمــاکان موضوع 
تبادل و پرداخت در آن مبهم است یا نه! هرچه باشد در 
هفته گذشته یکی از مهم ترین خبرهای رمزارزی کشور 
صحبت های وزیر اقتصاد بوده که گفته اولین قانون برای 
حوزه رمزارزها در حال نهایی شدن است. اگر همان طور 
کــه احســان خانــدوزی گفتــه، همه چیــز پیــش بــرود، 
می شــود گفت بعد از دو، سه ســال پرخبر و فعال شدن 
نهادهای مختلــف دولتی و قانون گــذاری در نهایت این 
وزارت اقتصاد است که اولین سنگ بنای مقررات گذاری 

این بازار را خواهد گذاشت.

احســان خاندوزی، وزیر امور اقتصاد و دارایی، 
در گفت وگو با برنامه رادیویی »منحصربه فرد« 
رادیو جوان، از مصوبه ای در راستای  قانون گذاری ارزهای 
دیجیتال خبــر داد که به زودی تصویب خواهد شــد. به 
گفته خانــدوزی بــا تصویب ایــن قانــون؛ بــرای اولین بار 
قاعده گذاری در زمینه ارزهای دیجیتال صورت خواهد 

گرفت.

خاندوزی درباره اقدامات دولت در حوزه مالیات 
گفت: »سعی ما بر این است که فشار جدیدی 
بر کسانی که به درستی مالیات پرداخت می کنند، وارد 
نشود. در نظام های جدید روی شبکه گردش مالی تمرکز 
می کنند. حتی آمریکا وقتی می خواهــد ایران را تحریم 
کند، تمرکز خودش را روی گردش مالی می گذارد. گردش 

حساب یک ابزار مناسب برای رصد است.«

وزیر اقتصاد در رابطه  با پرداخت مالیات از سوی 
فعــالان حــوزه ارزهــای دیجیتــال گفــت: »از 
مجموع اطلاعاتی که بانک مرکــزی از جریان های مالی 
داشت، استفاده کردیم؛ فردی در یک سال 1۰۰۰ میلیارد 
تومان پول به حســابش آمده بود، اما یک ریال مالیات 
نداده بود. بررسی های صورت گرفته حاکی از این بود که 
این فرد در حوزه رمزارز فعال است. یک صدم این درآمد 
را کارآفرینــان و تولیدکنندگان با کلی زحمت به دســت 
می آورنــد، اما ایــن افراد به راحتــی این درآمدهــا را بدون 

پرداخت مالیات به دست می آورند.«

خاندوزی یکــی از موانع شــکل گیری جمهوری 
اقتصادی را تعارض منافع عنــوان کرد و گفت: 
»دولت باید بتواند نقش تسهیلگر را ایفا کند. تعارض 
منافع بخــش مهمی از کارها بود که انجام شــد. ســعی 

کردیم با تسهیل صدور مجوزها جاده را برای مردم هموار 
کنیم. بازرسی برای این کار گذاشتیم و همکارانم در حوزه 
مقررات زدایی و بهبود محیط کسب وکار با مدیران همه 
دستگاه ها جلسه می گذاشــتند و تلاش شد با تسهیل 
مقــررات و ضوابــط صــدور مجــوز هــم تســهیل شــود. 
برداشت ما این اســت که با این سیاست ها اجزای یک 

مجموعه را تکمیل می کنیم.«

او تأکید کرد: »تلاش این بوده که فضای جدیدی 
ایجاد کنیم. همین رمزارز فضای بدی نیست و 
اتفاقاً موقعیت مناســبی اســت و  باید ســازوکاری برای 
کسب وکارهای جدید فراهم کنیم.« وزیر اقتصاد گفت: 
»یک مرحله مهم را امسال پشت سر گذاشتم و آن این 
بوده که توانســتیم نهادهایی را که تا پیــش  از این کاملاً 
مخالف رمزارز بودند، قانع کنیم؛ مبنی بر اینکه اینها را 
باید هدایت و بر آنها نظارت کرد. اگر رمزارزها در خدمت 
تجــارت خارجی قــرار گرفــت و نیــازی بــه ارز نبــود، باید 

دست آن فعال اقتصادی را ببوسیم.«

احسان خاندوزی در انتها افزود: »مصوبه ای در 
ستاد اقتصادی دولت داشــته ایم که تا چند روز 
آینده در هیئت دولت تصویب خواهد شد و قاعده گذاری 

برای اولین بار در حوزه رمزارز انجام خواهد شد.«

اولین قانون؟
وزیر اقتصاد می گوید ارکان مختلف دولت را قانع کرده اند که رمزارز چیز بدی نیست، اما 

باید قانونمند شود، از جمله در پرداخت مالیات. او از فردی گفته که فعال رمزارزی بوده و 
هزار میلیارد تومان گردش مالی داشته، ولی یک ریال مالیات نداده است...

NEWSخبر

صندوق رمزارزی
چهــره  کوهــن«،  »اســتیو 
شناخته شده تجارت و ورزش در نیویورک 
بــا اســتخدام »اســیدفریک« )بنیان گذار 
اجتماع هکرها( یک صندوق سرمایه گذاری 

کریپتویی راه اندازی کرده است.

دقت بیشتر
»دو کــوان«، بنیان گــذار تــرا در 
اولین مصاحبه اش بعد از سقوط این پروژه 
گفته باید از قبل درباره خطرات اســتفاده 
از استیبل کوین دلار بیشتر دقت می کرده 

است.

اخراج فله ای
هودل نات که یک پــروژه وام دهی 
رمــزارزی اســت، در پــی شــروع تحقیقات 
پلیس ســنگاپور دربــاره فعالیت هــای آن، 

بیش از ۸۰ درصد کارکنانش را اخراج کرد.

دوری از همسر!
همســر  مالیــک«،  »ســینیا 
»الکســی پرتســف«، ســازنده ترنادوکش 
گفته که پرتسف تحت بازداشت مقامات 
هلنــدی قــرار دارد و از زمــان زندانی شــدن 
او هیچ شانســی برای ارتباط با همســرش 

نداشته است.
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کسب و کار
B U S I N E S S

 در مــورد ارز دیجیتــال و ماموریتــی کــه 
برای آن درنظر گرفته اید بگویید.

در شــرح ارز دیجیتــال بایــد بــه دو قســمت اشــاره کنم. 
قسمت اول یک رسانه تخصصی در حوزه ارز دیجیتال 

اســت. در واقــع ارز دیجیتــال فعالیــت خود 
را به عنــوان یــک رســانه آموزشــی، تحلیــل و 
خبری آغاز کرد و ارائه دهنده اطلاعات مربوط 
به بازار اســت. در قســمت بعدی به ســمتی 
رفتیــم کــه بتوانیــم یکســری ســرویس های 
اختصاصــی در حــوزه تحلیــل داده، تحلیــل 
بــازار و فعالیــت حرفه ای تــر کاربــران طراحــی 
کنیم. در واقع قصد داریم محصولات ویژه و 
خاصی برای سرمایه گذاران و تحلیلگران بازار 
تهیه کنیم. در ابتدا فقط یک رســانه بود، اما 

الان دو قســمت دارد و کم کــم در حال حرکت به ســمت 

محصول محورتر شدن هستیم.
قســمت رســانه ارز دیجیتال در دو بخش اصلــی خبر و 
آموزش فعال اســت، مخصوصــاً آموزش هــای مربوط به 
کاربران تازه کار. هر دو بخــش هم  روی ارزهای دیجیتال و 

فناوری بلاکچین متمرکز هستند.

 راجــع بــه محصولاتــی کــه اشــاره 
کردید، بیشتر توضیح می دهید؟

مخاطب هدف ایــن محصولات عام اســت و 
هر کســی که بخواهد در این حوزه شــروع به 
کار کند، حتماً به سایت ما سر می زند، چون 
ما نقطه شــروع بســیاری از ســرمایه گذاران و 
معامله گران این حوزه هستیم. افراد از صفر تا 
صد می توانند در مورد سرمایه گذاری در این 
حوزه یاد بگیرند و اخبار را دنبال کنند. ما بخشی به اسم 

اهمیت محتوا و 
رسانه تخصصی

گفت وگو با محمد آذرنیوار، سردبیر سایت ارز 
دیجیتال که می گوید به علت مشکلات اقتصادی 

و مسائل معیشتی در ایران اکثر کاربران برای 
معامله و سرمایه گذاری به این حوزه وارد می شوند

I N T E R V I E W

آموزش در حوزه ارزهای دیجیتال یکی از بخش های مهم و ضروری این اکوسیستم است. افرادی که می خواهند به این حوزه 
وارد شوند، قبل از هر اقدامی باید سطح دانش و آگاهی خود را در این حوزه بالا ببرند. این روزها منابع متعددی تلاش دارند 

آموزش های عمومی و تخصصی در زمینه رمزارزها به کاربران ارائه دهند. وب سایت های آموزشی یکی از این منابع هستند که 
در ایران نیز چند سالی است شروع به فعالیت کرده اند. وب سایت ارز دیجیتال یکی از این وب سایت هاست.

محمد آذرنیوار، سردبیر مجموعه ارز دیجیتال است که ۱۵ روز پس از راه اندازی به این مجموعه پیوست. در واقع آذرنیوار بعد 
از بنیان گذار مجموعه، اولین نفری بود که به تیم ارز دیجیتال اضافه شد. آذرنیوار کارشناسی ارشد مدیریت رسانه است و 
پیش از پیوستن به ارز دیجیتال کار خود را به عنوان مترجم و کارشناس محتوایی این حوزه آغاز کرده بود. در این شماره به 

گفت وگو با سردبیر مجموعه ارز دیجیتال نشسته ایم و با او در مورد اهمیت آموزش و تولید محتوا در حوزه رمزارزها صحبت 
کرده ایم. این گفت وگو را می توانید در این صفحه بخوانید.

راضیه مینایی  

Raziyeh.minaei995
@gmail.com

چرا از رکودهای فعلی نباید هراس زیادی داشته باشیم؟

خوش بین ها آینده را می سازند

ANALYSISتحلیل

دهه ۲۰۰۰ دوران رکود دات کام ها بود. در ســال 
۲۰۰1 قیمت ســهام آمازون بــه پایین ترین حد 
خــود رســید. در آن دوران یــک نظرســنجی از 
آمریکایی ها انجام شــد تــا میزان تمایل شــان 
به افزایش باند اینترنت را بپرســند. اکثرشــان 
پاســخ منفی دادند؛ زیرا ایمیــل محبوب ترین 
کاربرد اینترنت بــود و در نتیجه آنهــا نیازی به 
افزایش پهنای بانــد نمی دیدند. عــلاوه بر آن، 
آکادمــی ملــی علــوم در فهرســت اختراعــات 
بزرگ قرن گذشته اینترنت را در رده سیزدهم 
پس از تلویزیون و رادیو قرار داد. آن روزها تصور 
این بود که اینترنت اختراع جالبی اســت، اما 
اســتفاده از آن محدود است و مکان مناسبی 
بــرای تجــارت نیســت. همــان 
زمــان برخــی توســعه دهندگان و 
بنیان گــذاران وب ۲ را پایه گذاری 
کردند. یعنی توانستند اینترنت 
را از یــک رســانه کــه صرفــاً بــرای 
مطالعــه بــود، بــه جایــی بــرای 
خلق کردن و نوشتن تبدیل کنند. 
مهم تریــن نــوآوری در ایــن دوره 
صفحــات وب بــود کــه به صورت 
پویا و بدون نیاز به بارگیری دوباره 
به روز می شــد. ایــن کار به کمک 
ایِ جکــس )AJAX( میســر شــد؛ ای جکــس 
مجموعه ای از استانداردها و فناوری هاست که 

امکان تعامل آسان کاربر با وب را فراهم کرد.

 یکی از نکات قابل توجه در آن دوره این 
بود که مهندسان و بنیان گذاران وب ۲ 
صرفــاً در ســاعات پــس از کار یــا آخــر هفته ها 
درباره این نوآوری ها صحبت می کردند. در طول 
هفتــه و در ســاعات کاری آنهــا مشــغول کاری 
بودند که به فناوری های اصطلاحاً جدی مربوط 
بــود. آن زمــان دیــدگاه عمومــی ایــن بــود کــه 
محصولات وب ۲ اسباب بازی هایی هستند که 
نمی تواننــد بــه یــک کســب وکار واقعی شــکل 
دهند. این برای من درس بزرگی شد. مدتی طول 
کشــید تــا آن را یــاد بگیــرم و ســرانجام هــم 
مجموعــه ای از پســت های وبلاگــی دربــاره اش 
نوشــتم. برای مثال »چیــز بزرگ بعــدی از یک 
اسباب بازی آغاز می شود«. وب ۲ فریبنده بود، 
زیــرا امکانات زیــادی برای طراحــی محصولات 
جدید در اختیار می گذاشــت. برای مثال »اگر 
این ویژگی و آن ویژگی را با هم ترکیب کنید، چه 

محصولی به دست خواهد آمد؟«.

 در سال ۲۰۰5، یاهو دو خرید مهم کرد؛ 
دلیشــس  و   )Flickr ( فلیکــر 
)Delicious(. این حرکت بزرگی برای وب ۲ بود. 
تا پیش از آن وب ۲ یک سرگرمی فرض می شد، 
امــا شــرکتی مثــل یاهــو، وب ۲ را بــه بخشــی از 
 راهبرد خــودش تبدیل کــرد. این زمانــی بود که 

وب۲ بــه جریــان اصلــی فنــاوری تبدیــل و 
کســب وکارهای زیــادی بــه وب ۲ منتقــل شــد. 
علاوه بــر آن، کارآفرینــان جدیدی نیــز وارد این 
فضا شــدند. اینجا بود که رقابــت از اینکه ایده 
خلاقانه ای تولید شود، به عملکرد منظم تغییر 
کــرد. در ســال ۲۰۰۷ وب ۲ محوریــت یافــت. 
تعــداد کاربــران فیس بــوک از 1۰ میلیــون نفــر 
گذشــت؛ توییتــر در حــال رشــد بــود و گــوگل، 
یوتیوب را خرید. ســپس بحران مالی ۲۰۰۸ رخ 
داد و همین امر موجب شــد که بودجه فناوری 
قطع شود. با وجود ناامیدی و بدبینی عده ای و 
با وجود دشــواری هایی که بســیاری از مردم در 
ایــن دوران متحمل شــدند، ســال های ۲۰۰۸ تا 
۲۰11 به یک عصر طلایی تبدیل شد. برای مثال 
اپــل برنامه هــای آیفــون خــود را در ســال ۲۰۰۸ 
منتشر کرد؛ بنابراین در تولید تلفن های همراه 
تمــام  تقریبــاً  و  آمــد  وجــود  بــه  انقلابــی 

اپلیکیشن های برتر ساخته شد.

 با ایــن وصــف، وقتی بــه گذشــته نگاه 
می کنیم، متوجه می شویم که سه روند 
قدرتمنــد و همگــرا وجــود داشــته اســت: 1. 
رســانه های اجتماعــی کــه جایگزیــن کلمه وب 
شــد. ۲. ر ایانــش ابــری و ۳. ظهور گوشــی های 

هوشمند.

 امــروز فناوری بســیار متفــاوت از دهه 
۲۰۰۰ اســت، چنــان کــه  تعداد بســیار 
اندکی از متصدیان فناوری بر اینترنت تســلط 
دارنــد، اما در دهــه ۲۰۰۰ این گونه بــود که وب ۲ 
به عنــوان یــک نــوآوری نادیــده گرفته می شــد. 
درست مانند اینکه دوســتانی در حوزه فناوری 
دور هــم جمــع می شــدند و دربــاره چیزهــای 
بی اهمیت حرف می زدند، اما امروز اگر جنبش 
جدیــدی بــه راه افتد، کســانی کــه در ایــن فضا 
منافع ریشــه دار دارند، به شدت واکنش نشان 
خواهند داد، اما بــه  هر ترتیب همــان الگوهای 
خلاقانه هنوز هم وجود دارد. به گمان من رمزارز 
و وب ۳ بهتریــن نــوآوری اســت. از نظــر مــن 
احساســات منفی به بازار رمــزارز در این روزها 
بسیار شبیه به سال ۲۰۰۸ است. اگر ما در حال 
رفتن به ســوی یک رکود طولانی هســتیم، لازم 
اســت از ســال ۲۰۰۸ درس بگیریم و به دو چیز 
فکر کنیم؛ حفظ سرمایه و تمرکز بر چشم انداز 
بلندمدت. درس راهبردی این است که چشمان 
خود را کاملاً بر چرخــه محصول متمرکز کنیم. 
چیزهایی که برای افــراد باهوش جالــب به نظر 
می رســد، بالاخــره تحــول را رقــم خواهنــد زد. 
اســباب بازی ها روزی بــه ابــزار ضــروری تبدیــل 
می  شــوند و ســرگرمی های آخــر هفتــه روزی به 
فعالیت هــای اصلــی تغییــر می کننــد. شــاید 
بدبین ها هوشمند به نظر برسند، اما در نهایت 

خوش بین ها هستند که آینده را می سازند.

کریس 
دیکسون 

تحلیلگر اندرسون هوروویتز

@chris dixon
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اقتصاد
E C O N O M Y

بحث بر سر صورت های 
مالی جدال میان دو شرکت  

رمزارزی را بالا کشاند

بیت گو به دنبال 
محاکمه گلکسی

شرکت بیت گو با کمک مشاوران حقوقی 
خود در تلاش است تا گلکسی دیجیتال 
را بــرای فســخ قــرارداد خریــد بیت گــو 

محاکمه کند. 
گلکســی  کــه  اســت  مدعــی  بیت گــو 
 دیجیتــال نتوانســته صورت هــای مالــی 
حسابرسی شــده ســال ۲۰۲1 را تــا ۳1 
جولای ارائه دهد و به همین خاطر اعلام 
کرده که از قرارداد خود برای خرید پلتفرم 
بیت گو صرف نظر کرده اســت. تنها چند 
ساعت بعد خبر شکایت بیت گو منتشر 

شد. 

 گلکسی: صورت های مالی ارائه 
شده بود

بیت گو حرکت اخیر گلکسی را نامناسب 
توصیف و عنوان کرده که قــرار نبوده این 
قــرارداد تــا ۳1 دســامبر منقضــی شــود. 
»برایــان تیمونز« یکــی از وکلای شــرکت 
حقوقی طرف مشــورت گفته کــه بیت گو 
بــه تعهــدات خــود از جمله حسابرســی 
مالی عمل کرده اســت. تیمونــز گفته که 
گلکسی یا باید 1۰۰ میلیون دلار خسارت 
لغو قرارداد را بپردازد یا با سوءنیت چنین 
اقدامــی کــرده و بــا خســارت بیشــتری 

مواجه خواهد شد. 
ســخنگوی گلکســی گفتــه کــه بیت گــو 
صورت هــای مالــی مــورد نیاز گلکســی را 
برای تشکیل پرونده قابل ارائه به شورای 
بــورس تحویــل نــداده و هیئت مدیــره 
شــرکت تصمیم گرفتــه از حق قــراردادی 
خــود اســتفاده کنــد. او گفته کــه ادعای 
بیت گو بی ارزش است و گلکسی از خود 

دفاع خواهد کرد. 

 رشــد ســه برابری مشــتریان 
بیت گو

»مایــک نووگراتز«، مدیرعامل گلکســی 
پیــش از ایــن گفتــه بــود کــه شــرکتش 
به دنبال این اســت که چه چیزی برایش 
بهتــر اســت. او در عیــن حــال نارضایتی 
خــود را نســبت بــه مــدت قــرارداد اعلام 
کرده است. »مایک بلشی«، مدیرعامل 
بیت گــو هــم در اظهــارات خــود گفته که 
رشــد مشــتریان بیت گــو در ســال ۲۰۲1 
نسبت به سال قبل، سه برابر شده و این 
شــرکت ســال ۲۰۲1 را با ۶۴ میلیارد دلار 
دارایی تحــت مالکیــت به پایان رســانده 

است. 

NEWSخبر

بررسی ظرفیت توکن های بهادار )STO( با نگاهی به تجربه کشورهای مختلف

یک اکوسیستم جهانی!

I N T E R V I E W

یک قانون گذاری خاص

آمریکا و دارایی های 
توکن شده

 در ایالات متحده، دارایی های توکن شده مطابق با 
آزمــون هــووی )Howey Test( در چهارچوب های 
نظارتــی قــرار می گیرند. ایــن قانــون بیــان می کند کــه وجوه 
جمع آوری شــده توســط یک شــرکت به عنوان یک قــرارداد 
سرمایه گذاری تلقی می شود،  البته در صورتی که شرایط زیر 

را داشته باشد:
 سرمایه گذاری پول یا دارایی باشد.

 انتظار سود از سرمایه گذاری وجود داشته باشد.
 ســرمایه گذاری در یک شــرکت مشــترک و عمومی انجام 

شده باشد.
 هرگونه ســود از تلاش یک فرد مروج یا یک شخص ثالث 

حاصل  شود.

مقــررات در ایــالات متحــده ســخت گیرانه در نظر 
گرفته می شود، با این حال شــرایط خاصی در این 
مقررات وجود دارد که برای STO ها مساعد است.برای مثال،  
مالــی  تأمیــن  مقــررات  از  می توانــد  ناشــری   هــر 
)Crowd Funding – CF( برای فروش حداکثر 1.۰۷ میلیون 
دلار از پیشــنهادها و تأمیــن مالــی مورد نظــر خــود در دوره 
1۲ماهه به ســرمایه گذاران غیررســمی اســتفاده کند. با این 
حال، توکن های صادرشده تحت این دسته را نمی توان برای 

مدت 1۲ ماه در بازار ثانویه دادوستد کرد.

در بازارهای سنتی، دسترسی به سرمایه و جذب آن همیشه 
چالشی بزرگ برای بازیگران کوچک و متوســط بوده است. 
ظهــور بلاکچیــن ایــن فضــای ســنتی را بــر هــم زده و محیط 
جدیدی را شکل داده است. علاوه بر این، ظهور ICOها نیز 
فرصت های بزرگ و بی شماری را برای تأمین سرمایه توسط 
این مجموعه ها ایجاد کرده است. این یک فرصت عالی بوده 
است؛ چراکه بازار استارتاپ ها توانسته رونق مورد نظر خود را 
پیدا کند. از سوی دیگر، سرمایه گذاران نیز گزینه های مختلفی 

برای تأمین مالی شرکت  ها پیش روی خود پیدا کرده بودند. 
ICOها در واقع راه  را برای یک روش جایگزین مناســب برای 
تأمین سرمایه باز کردند؛ روشی به نام عرضه اولیه توکن های 

.)STO( اوراق بهادار

 عرضــه اولیــه توکن هــای اوراق بهــادار چه 
مزایایی دارد؟

STOهــا در واقع از دو جهــت مزیت خیلی بالایــی دارند. به 

عبارت دیگر، آنها هم مزیت تأمین سرمایه آسان و دسترسی 
ICOها را در خود دارند و هم امنیت و اعتبار عرضه های اولیه 
مرتبط با بازارهای سنتی را دارا هستند که باعث کاهش خطر 
 STO کلاهبرداری می شود. طبق قوانین، وجوهی که از طریق
جمع آوری می شود،  در محدوده مقررات نظارتی در هر حوزه 

قضایی قرار می گیرد.
ً  چهارچوب خاص خود را برای  هر کشور یا منطقه ای معمولا
تنظیم و قانون گــذاری روی STOها شــکل داده اســت که در 
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سه پروژه جدید در لایه 2 اتریوم چه مسیری را می روند؟

در انتظار انقلاب لایه دوم

پلی چین به دنبال 
بازگشت سرمایه 

ازدست رفته

یک معامله 
نیمه تمام

شــرکت پلی چیــن یــک ســال بعــد از 
تأمیــن مالــی بــرای ســازنده صرافی هــای 
غیرمتمرکز، گفتــه که از بازخرید ســهام 
شــیپ یارد ســافت ور بــاز مانــده اســت. 
پلی چین که یک شرکت ســرمایه گذاری 
کریپتــو و مســتقر در سان فرانسیســکو 
اســت، قصد دارد تأمین کننــده دکس را 
بــرای از بین بــردن یــک فرصــت معامله 

سهام، دادگاهی کند.  
شــیپ یارد ســافت ور کــه تأمین کننــده 
در  پلی چیــن  ماننــد  و  بــوده  دکــس 
سان فرانسیســکو مســتقر اســت، در 
جولای گذشته نزدیک به ۲1 میلیون دلار 
جذب سرمایه جدید برای برنامه مرتبط 
با خدمات بازنشستگی خود به نام کلیپر 

داشت که بر پایه اتریوم بود. 
پلی چیــن هــم بخشــی از ایــن افزایــش 
ســرمایه بــه رقــم چهــار میلیــون دلار 
بــوده و 1۷ میلیــون دلار دیگــر از ســوی 
تأمین کنندگان دیگر صورت گرفته است. 
شیپ یارد همچنین ابزارهایی را برای دور 
زدن تحریم های دفتر کنترل سرمایه های 
خارجــی آمریــکا بــه کار بــرده کــه بــه 
پروتکل های دیفای و مبادلات رمزنگاری 
این اجازه را می دهد که با مقررات تطبیق 
پیــدا کــرده و ســرمایه گذارانی را جــذب 

کنند. 
ایــن  از  بعــد  ســال  یــک  پلی چیــن 
ســرمایه گذاری، اعلام کــرده که هیچ وقت 
سهام شیپ یارد را دریافت نکرده است. 
پلی چین به دنبال این است که دارایی های 
دیجیتال خود را بازگرداند. این شرکت در 
سال ۲۰1۶ توســط »اولاف  کارلسون وی« 
راه اندازی شــد که تاکنــون ۸۰ دوره تأمین 
مالی داشــته و از 15۸ اســتارتاپ از جمله 
کامپانــد و نوماد پشــتیبانی کرده اســت. 
پلی چیــن مــاه گذشــته بــا درخواســت 
سرمایه گذاری 5.5 میلیون دلاری »پانترا« 
مواجه شــد که نــام آن در ســرمایه گذاری 
بذری پلی چیــن در ســال ۲۰1۶ هــم دیده 
می شود. یک داور به تازگی ادعای مربوط 
بــه کارلســون وی را در خصــوص نقــض 
امانت داری با انحــراف فرصت ها از پانترا 
تأیید کرده است.  آخرین سرمایه گذاری 
پلی چیــن مربــوط بــه »وســپن انــرژی« 
است تا این شرکت بتواند متان غیر قابل 
اســتفاده را بــه ســوختی برای اســتخراج 

بیت کوین تبدیل کند. 

 NEWSخبر

فناوری
T E C H N O L O G Y

تصمیم سخت برای دارندگان 
دای؛ دوری از دلار!

فشار خزانه داری 
آمریکا به میکردائو

بعد از آنکــه »رون کریستنســن« هم بنیان گــذار میکردائو 
تصمیم بــه انتقــال از رمــزارز یو اس دی  کوین به اتــر گرفت، 
فعالان این حوزه دیدگاه های مختلفی بیــان کردند. دائو بر 
خلاف غول های استیبل کوین مثل تتر و سیرکل، همان طور 
که از نام آن پیداســت، غیرمتمرکــز بوده و بــه همین خاطر 

تمامی تصمیم گیری های آن برای عموم آزاد است. 

 دو مشکل اصلی بر سر میکردائو
از آنجایــی کــه یک ســوم تمــام رمــزارز دای بــا 
یو اس دی کویــن پشــتیبانی می شــود و مراکــز صــدور آن بــا 
احتمال فشار از ســوی خزانه داری آمریکا مواجه هستند، 
دای در معرض خطر قرار دارد. مقامات میکردائو ابراز نگرانی 

کرده  اند که احتمال تحریم قراردادهای هوشمند مبتنی بر 
پی اس جی وجــود دارد که می توانــد ارزش یو اس دی کوین را 
پایین بیــاورد. اما انتقــال یو اس دی کوین به اتر کار ســاده ای 
نیست. برخی فعالان معتقدند که میکردائو برای تبدیل ۳.5 
میلیارد دلار یو اس دی کوین به اتر با دو مشکل مواجه است. 
اولین مسئله پروتکل ها و دیگری تمایل این مجموعه برای 
این است که تا حد امکان از دلار آمریکا و مقررات آن به کلی 
مجزا شود. یکی از فعالان معتقد است که نمی توان فهمید 
اولویت پروتکل ها چیست؛ چراکه با دو بخش مجزا مواجه 
هستیم که با هم قابل مقایسه نیستند. ارزش دائو بیشتر 
با ارز فیات پشتیبانی می شود. بسیاری از سرمایه گذاران از 
دائو برای رسیدن به دلار درون زنجیره ای استفاده می کنند تا 

شــما هــم متوجــه علامت هایــی از آرام گرفتــن جامعــه 
کریپتــو شــده اید؟ انــگار حــالا چراغ ســبزهای ایــن بازار 
بیشتر شده و شاید نشانه ای دال بر این باشد که سقوط 
بزرگ بالاخره پایان گرفته اســت. حتی اتریوم به عنوان 
یکــی از بازیگران بــزرگ این حــوزه و تا زمان نــگارش این 
مقالــه، رشــد ۹.۹1 درصــدی را بــرای هفتــه گذشــته به 
ثبت رسانده است. )البته اتریوم مجددا ریزش داشته 

است!( شــاید همین انگیزه شــما را دوباره برای ورود به 
دنیای کریپتو بیشــتر کرده و به این فکر کرده باشید که 
ارزش این را دارد که پول تان را به جای دیگر حوزه ها، وارد 
ارزهای در حال رشد کنید. اگر پاســخ تان مثبت است، 
احتمالاً باید دنبال رمزارز مناســب برای سرمایه گذاری 
باشید. نمی توان در این حوزه با قاطعیت صحبت کرد؛ 
چراکــه بــازار کریپتــو پرریســک اســت و ما هم پیشــگو 

نیستیم.  

  به جای قمیت ها به لایه دوم توجه کنید
کاری که می توانیــم انجام دهیم این اســت که بینشــی 
به شــما بدهیم تا بدانید افراد در دنیای کریپتو بیشــتر 
علاقه منــد به کــدام بخش ها هســتند. در حــال حاضر 
بیشــتر فعالیت هــا حــول پــروژه لایــه ۲ متمرکز اســت. 
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رگولاتوری
R E G U L A T I O N

اگر در ســال های اخیر پیگیر اخبــار کریپتو بوده اید، شــاید 
تصــور کنید که بــا یک بــازار فناورانــه کنترل نشــده در غرب 
وحشی روبه رو هستید که قوانین مالی سنتی در آن کاربردی 
ندارد، اما اگر جای »ایشان  واهی« بودید، چنین احساسی 
نداشتید. واهی در کوین بیس که یکی از شرکت های مهم در 
حوزه کریپتو است، کار می کرد؛ یعنی می دانست کدام توکن 
از سوی شرکت برای معامله انتخاب می شود و همین باعث 
افزایــش دارایی هایش شــد. طبق گفتــه وزارت دادگســتری 
آمریکا، واهی از این رانت اطلاعاتی برای خرید برخی توکن ها، 
قبل از پذیرش اقدام می کرد تا بعدهــا، آنها را به قیمت های 
گزافی بفروشد. این وزارتخانه در جولای اعلام کرد که ردپایی 
از واهــی به همــراه دو همد ســتش را پیدا کــرده کــه در اولین 
افشاسازی معاملات داخلی دست داشته اند. اگر این اتهام 
ثابت شود، متهمان باید ده ها سال را در زندان فدرال آمریکا 

بگذرانند.

 شورای بورس وارد می شود
ســازمان امنیــت و کمیســیون معامــلات در همــان روزی 

کــه وزارت دادگســتری ایــن مســئله را اعــلام کــرد، در تلاش 
برای پیگیری موضوع و تنظیم شــکایتی علیه این ســه نفر 
بودند، اما شــورای بورس بر خلاف وزارت دادگستری امکان 
ورود به مــوارد مجرمانه را نــدارد. با این حال، وکلای شــورای 
بــورس در تلاش بــرای ورود بــه ایــن پرونده هســتند؛ چراکه 
معتقدند واهی نه تنها در معاملات داخلی دســت داشته، 
بلکه در کلاهبرداری برخی توکن ها هم دخیل بوده و ۹ توکن 
معامله شده او جزء توکن های اوراق بهادار محسوب می شده 
اســت. اینکه برخی دارایی هــای کریپتو باید به عنــوان اوراق 
بهادار ثبت شود یا خیر، یک مسئله بزرگ در صنعت کریپتو 
است. قانون بورس و اوراق بهادار در سال 1۹۳۳، کلیه افرادی را 
که اوراق صادر می کردند، ملزم کرد که با رعایت قوانین شورای 
بورس ثبت نــام کننــد؛ چراکه در غیــر این صورت بــا عواقب 

قانونی روبه رو خواهد شد. 
ممکن است در ســال های آینده متوجه شــویم که بخشی 
از فعالان کریپتو خــود را در معرض این ریســک قانونی قرار 
داده بودنــد. با این حــال، »گری گنســلر« که جو بایــدن او را 
به ریاســت کمیســیون بورس و اوراق بهادار منصوب کرده، 

دوئل دولت آمریکا و کریپتو: چطور ماجرای »ایشان واهی« 
و کوین بیس به مقررات گذاری بازار رمزارزها کمک می کند؟

پایان افسانه 
غرب وحشی!

چشم دنیای کریپتو به قوانین  جدید شورای 
بورس آمریکا

رگولاتورها به دنبال قدرت 
یا اعمال محدودیت؟

ناظــران بــازار کریپتــو معتقدنــد شــورای بــورس 
آمریکا به تلاش خود برای گســترش قدرتش بر 
این صنعت - با وجود عدم قطعیت هایی که در 
بخش نظارت وجود دارد - ادامه می دهد. طبق 
گفتــه مدیــران فعــال در ایــن صنعــت، مقررات 
تحمیلی در غیاب چهارچوب هــای قانونی برای 
رمزنگاری، ادامه خواهد داشــت. در عین حال، 
رگولاتورهــا به دنبــال توجــه بــه مســائل اخیــر 

حمایت از سرمایه گذاران هستند.
بــا ایــن حــال، اقدامــات اجرایــی متعــددی در 
هفته های گذشــته در خصوص مسائل مرتبط 
با دنیــای کریپتو صــورت گرفته اســت. شــورای 
بورس آمریــکا اخیراً 11 نفــر را به ایجــاد و ترویج 
هرم رمزنــگاری جعلی و طرح پانــزی متهم کرده  
که گفته شده ۳۰۰ میلیون دلار از سرمایه گذاران 
خــرد جمــع آوری کرده انــد. این شــورا بــه همراه 
وزارت دادگســتری آمریــکا یــک کارمند ســابق 
کوین بیــس را بــه همــراه بــرادر و دوســتش بــه 
معاملات غیرقانونی متهم کرده  اســت. شورای 
بورس مدعی شــده که ۹ توکن رمزنگاری در این 

پرونده، امنیتی بوده است.

 زیان ۱00 میلیون دلاری
وزارت دادگســتری آمریکا در ۳۰ ژوئن 
شــش نفر را به کلاهبرداری در رمزنگاری متهم 
کــرده و گفتــه بــود کــه مســبب یــک زیــان 1۰۰ 
میلیــون دلاری بوده انــد. یکــی از آنهــا مرتبط با 
شناخته شــده ترین پروژه ان اف تی بــوده که پای 
»بالر ایپ کلاب« را هم به میان کشــیده است. 
بــه گفتــه »آری ردبــورد«، رئیــس امــور دولتــی 
»تــی آر ام لبــز«، بســیاری از ایــن فعالیت هــای 

خرابکارانه مدت ها ادامه داشته است.
او گفته اســت: »اینها لزوماً کلاهبرداری جدید 
نیســتند، بلکــه کلاهبرداری هایــی هســتند که 
اکنون سروکارشان به سیستم اجرایی یا قضایی 
کیفری افتاده اســت. بــه نظر می رســد اتفاقات 
بســیاری در حال وقوع اســت که برخــی از آنها 
نقطه اوجی برای مسائلی است که شش ماه یا 

یک سال قبل آغاز شده بود.«

 مقررات اجباری در کنار عدم قطعیت 
در نظارت

شورای بورس آمریکا نام تیم سایبری خود را در 
بخش اجرایی بــه »واحــد دارایی هــای کریپتو و 
سایبری« تغییر داد. این شورا در آن زمان گفته 
بود که ۲۰ نفر را به تیم محافظت از بازار کریپتو 
اضافه می کند تا تعداد کارمنــدان خود را به 5۰ 

نفر برساند.  
»آدام پولــت«، یکــی از شــرکای »اوِرشــدز 
ســاترلند« گفتــه اســت: »شــورای بــورس قبــلاً 

فشــارها را بیشــتر کرده بود و حالا بــا تلاش این 
شورا برای گسترش نظارت خود بر این صنعت، 
به نظر می رســد که فشــارها بیشــتر هم شود.« 
»پاتریک داگرتی«، وکیل سابق فعال در شورای 
بورس آمریکا به این اظهارات این نکته را اضافه 
کــرد کــه »پرونده هــای کلاهبــرداری پرونده های 
آســانی هســتند. از شــورای بورس انتظــار دارم 
که به ایــن موارد دسترســی پیــدا کنــد«. وزارت 
دادگســتری در مــاه فوریــه مدیــری را بــرای تیم 
ارزهــای دیجیتــال خــود انتخاب کــرد تــا تمرکز 
واحد جدید را به سمت موارد مربوط به توقیف 
دارایی های دیجیتال یا قانون شکنی های مبتنی 

بر بلاکچین ببرد. 
ردبورد که قبل از تــی  آر  ام  لبز، دادســتان ایالات 
متحــده و یکــی از مقامــات وزارت دادگســتری 
بوده، گفته که رویدادهای اخیر از جمله سقوط 
اســتیبل کوین، باعــث شــده رگولاتورها بیشــتر 
از قبل بــه ســمت روشــن کردن مســائل مربوط 
به ایــن صنعــت برونــد. او گفتــه اســت: »روال 
قانون گــذاری از طریق کنگره ســخت اســت، به 
همین خاطر به نظر نمی رسد که به این زودی ها 
چهارچوب قانونی و روشنی ایجاد شود. قوانین 
را می تــوان از طریــق اقدامــات اجرایــی خــوب یا 
بد دید، چون بــدون چهارچوب قانونی روشــن، 
رگولاتورها به تفسیر از قوانین دچار می شوند.«

 رانــت اطلاعاتــی کــه بــه معامــلات 
غیرقانونی ختم می شود

ردبــورد گفته اســت: »اگرچــه دســتورالعمل ها 
در فضــای مبــارزه بــا پول شــویی کامــلاً واضــح 
اســت، اما وجــود چهارچوبــی نظارتی و روشــن 
بسیار اهمیت دارد.« به گفته او، شورای بورس 
آمریــکا بر خــلاف وزارت دادگســتری کــه اثبات 
کلاهبــرداری بــر عهــده اش اســت، بایــد ایــن را 
هم نشــان دهد که چطــور برخــی افراد بــا رانت 
اطلاعاتــی، معاملات را انجــام داده انــد. ناظران 
دنیــای کریپتــو با وجــود تأکید بــر لــزوم افزایش 
اقدامــات اجرایــی معتقدنــد کــه این کار آســان 
نخواهد بود. به عنوان مثال، »فورساژ« با وجود 
دریافت دســتور توقــف فعالیت ها، بــه فعالیت 
خود در مارس ۲۰۲1 ادامه داد. گفته می شود که 
شــورای بورس می تواند برای برخی افراد دستور 
منع موقت و مســدود کــردن دارایی هــا را بگیرد 
تــا از اتلاف بیشــتر ســرمایه ها جلوگیری شــود. 
ردبورد عنــوان کــرده کــه احضــار افــرادی مانند 
»میکائیل سرگیف« و »سرگئی ماسلاکوف« که 
از بنیان گذاران فورساژ هســتند و آخرین بار در 
روسیه رؤیت شده اند، سخت است. سرگیف و 
ماسلاکوف دو متهم این پرونده موارد مشکوک 

دیگری هم داشته اند. 
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